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)دفاعمقدس(طيس�الهابرگزاريراچگونه

ارزيابيميكنيد؟
پیام انقلاب اسلامي به مردم منطقه و جهان پیام مقاومت، 
دفاع از حق مظلوم و ظلم س��تیزي اس��ت و آثار و نتايج آن 
را در سوريه، لبنان، عراق و فلس��طین به طور خاص شاهد 
هس��تیم. امروزه پايداري و پايمردي مردم فلسطین باعث 
تحسین جهانیان شده و بدون ش��ك اين مقاومت ملهم از 
انقلاب اسلامي ايران است. جمهوري اسلامي همواره حامي 
مردم مظلوم و بي دفاع در مقاب��ل هجمه هاي ناجوانمردانه 
صهیونیس��ت ها و تهاجمات گروه هاي تكفیري بوده است. 
بدون ترديد اگر اين حمايت ها نبود امروز وضعیت س��وريه 
به گونه ديگري ب��ود. در لبنان قضايا به ش��كل ديگري رقم 
مي خورد. در عراق داعش��ي هاي س��نگدل و قس��ي القلب 
سلطه پیدا كرده بودند و صهیونیست ها در نوار غزه مبارزان 

فلسطیني را قلع و قمع كرده بودند.
اين يك اصل است كه جمهوري اسلامي از همه كساني كه از 
حقوق خود دفاع مي كنند، حمايت مي كند و تاكنون با اقتدار 
و صلابت توانسته است معادلات ظالمانه غرب، ارتجاع منطقه 
و صهیونیست ها را به هم بزند. با اين مقدمه مي توان به اهمیت 
و ضرورت برپايي جشنواره مقاومت در بازتاب اين پیام و آثار 
و بركات آن پي برد و اين اقدام را هرچند هنوز به جايگاه و تراز 

واقعي خود نرسیده مورد تحسین قرار داد. 
نقشهنرمندانچهميتواندباشد؟

هنرمندان نقش مؤثري در رس��اندن پیام انقلاب اسلامي به 
مردم جهان ايفا مي كنند. با بهره گیري از جاذبه و تأثیرگذاري 
هنر مي توانند نداي حق طلبانه دفاع از مظلوم و مبارزه با ظالم 
را كه با فطرت پاك آدم ها س��ازگاري دارد ب��ه دنیا منتقل و 
مشروعیت اين موضع را تثبیت كنند. سال ها قبل در آغاز اين 
حركت ارزشمند، موضوع فیلم هاي جش��نواره غالباً به دفاع 
مقدس و جنگ تحمیلي هشت س��اله محدود مي شد، اما در 
دوره هاي اخیر چتر جشنواره فراگیرتر شده و جنبه بین المللي 
يافته و فراتر از مرزهاي جمهوري اس��لامي هر نقطه اي را در 

جهان كه در آن ايس��تادگي در برابر ظلم شكل گرفته در بر 
گرفته است. جشنواره پذيراي آثار هنرمندان با سوژه مقاومت 
از س��رزمین هاي مختلف اسلامي شده اس��ت و بخش هاي 
مختلفي از جمله شهید عماد مغنیه را به اين مهم اختصاص 
داده اس��ت. اين رويكرد انگیزه فیلمس��ازان ايراني و خارجي 
را براي به تصوير كش��یدن حماسه هاي پرش��كوه پايداري و 
مقاومت مضاعف ساخته است و هر ساله ش��اهد تنوع آثار و 
حضور فیلمسازان مختلف هستیم. از نتايج جانبي جشنواره 
مي توان به آشنايي هنرمندان متعهد با يكديگر و بهره گیري از 

تجارب كه بعد آموزشي دارد، اشاره كرد.   
دردورهوزارتش�ماچهتلاش�يبرايپويايي
جش�نوارهمقاومتوس�ينمايجنگصورت

گرفت؟

موضوع دفاع مقدس و مقاومت از اولويت هاي وزارت ارشاد در 
دولت دهم بود. در حوزه هاي مختلف رسانه، كتاب، شعر و ادب، 
سینما، تئاتر، موسیقي، هنرهاي تجسمي، رسانه هاي ديجیتال 
و بازي هاي رايانه اي به اين مقوله توجه جدي وجود داشت. آثار 
و فیلمسازان اين حوزه حتي الامكان مورد حمايت بودند و در 

مجموع شاهد تحرك و پويايي بیشتري بوديم. 
فیلم هاي نسبتاً خوبي پیرامون دفاع مقدس، سرداران و شهداي 
شاخص جنگ، موضوع جنگ 33 روزه لبنان و قضیه فلسطین 
و نیز جناي��ات امريكا در عراق، افغانس��تان و ديگر كش��ورها 
ساخته شد. جش��نواره »افق نو« و نیز همايش »هالیووديسم 
و صهیونیسم در س��ینما« به همین منظور راه اندازي شد كه 
متأس��فانه در دوره جديد مورد كم لطفي ق��رار گرفت. البته 
اخیراً اعلام كردند كه موضوع ساخت فیلم ها و جشنواره درباره 

فلسطین را مورد توجه قرار خواهند داد. 
نظرش�مادرموردبرگزاريس�الانهجش�نواره

چيست؟
تاكنون دست اندركاران دلیل دوسالانه برگزار شدن جشنواره 
را كاف��ي نبودن تع��داد فیلم ه��ا ذك��ر مي كردند. قطع��اً اگر 
سرمايه گذاري و اهتمام كافي صورت گیرد و فیلمسازان عزيز 
آستین همت را بالا بزنند و نهادها و س��ازمان هاي نظامي هم 
حمايت جدي داشته باش��ند، با افزايش تولیدات مي توان اين 

جشنواره را با كیفیت و كمیت قابل قبول، سالانه برپا كرد.

دكترمحمدحسيني:

 با جاذبه هنر مي توان نداي حق طلبانه 
دفاع از مظلوم را به دنيا منتقل كرد

»پادشاهشنها«بهجشنوارهمقاومتميآيد
محمدخزاعيدبيرسيزدهمينجشنوارهفيلممقاومتدرگفتوگوبا»جوان«:

كمترازي�كماهبه

محمدصادق عابديني
  گزارش  يك

برگزاريسيزدهمين
جشنوارهبينالمللي
فيلممقاومتزمانداريم.جش�نوارهمقاومت
بزرگتري�نجش�نوارهموضوع�يفيل�مدر
كشورماناس�تكهبهدليلپيگيريموضوع
بينالملليمقاومت،توانس�تهاستدرسطح
بينالمللينيزجايگاهمناسبيبهدستآورد.
اث�ر ش�نها«، »پادش�اه فيل�م حض�ور
جنجالبرانگي�زيدربارهوهابي�توخاندان
آلسعوددرجش�نوارهفيلممقاومت،يكياز
خبرهايمهمياستكهدربارهاينجشنواره
منتش�رش�دهاس�ت.محمدخزاع�ي،دبير
جشنوارهفيلممقاومتدرگفتوگوبا»جوان«
دربارهنحوهبرگزاريوحضورفيلم»پادش�اه
شنها«ايندورهتوضيحاتيارائهكردهاست.
ش�ماآخريندبيرجشنوارهدوسالانه
مقاومتواوليندبي�ردردورهجديد
آنهستيدكهفيلممقاومتبهصورت
سالانهبرگزارميشود،چهشدبهاين
نتيجهرسيديدكهجشنوارهبهصورت

سالانهبرگزارشودوشرايطجديدبه
چهشكلاست؟

قطعاً جشنواره هايي كه به صورت دوسالانه برگزار 
مي ش��وند، معايب و مزايايي دارد، عیب جشنواره 
دوسالانه اين است كه محصولاتش اغلب محصولات 
تازه اي نیست و اين آثار در زمان اكران دچار مشكل 
مي ش��وند. خیلي از فیلم ها اكران عمومي ش��ده و 
پرونده ش��ان به عنوان جريان سینمايي بسته شده 
است. جشنواره سالانه آثار به روزتري را اكران خواهد 
كرد و اين به جريان فیلم مقاومت كمك خواهد كرد. 
بسیاري از فیلم ها مخصوصاً آثار تولیدي خود بسیج 
_كه مستند هاي خوبي هم تولید مي كنند_ مي تواند 
در اين جش��نواره ديده ش��ود. براي مردم جذابیت 
ديدن يك فیلم براي اولین بار در جشنواره بسیار بالا 
است. تمام جذابیت جشنواره فجر هم به همین است 

و الا برنامه هاي جنبي خاصي ندارد. 
جشنوارهفيلممقاومتنگاهبرونگرايي
داردوتوجهشبهمسائلبينالملليزياد
است.اكراندركشورهايخارجيهم
نشانههمينمسئلهاست.هماهنگيها

برايايناكرانهاچگونهصورتميگيرد
وامسالبرنامهاكراندرخارجازكشور

بهچهشكلاست؟
ما سالیان سال در حوزه كش��ورهاي همسايه مانند 
لبنان، سوريه، افغانستان، تاجیكستان و عراق، اكران 
برگزار مي كرديم، حداقل در دو دوره گذشته كه من 
دبیر بودم اين اتفاق رخ مي داد. امسال به اين نتیجه 
رس��یديم كه حوزه مقاومت بايد خ��ارج از مرزهاي 
كش��ور هاي همس��ايه ما نیز ديده ش��ود. چون اين 
كشور ها در اين زمینه در حال كار هستند و مسائل 
مربوط به مقاومت در آنها ديده مي شود. ما نگاه مان 
را به فراتر از اين مرزها برده ايم براي همین امس��ال 
روسیه، هند، گرجستان و قزاقستان را انتخاب كرديم. 
قطعاً اگر سازمان ارتباطات اسلامي بتواند محل هايي 
را براي اكران فیلم در اختیار ما بگذارد از آنها استفاده 
مي كنیم. بودجه ما اندك است و اگر كمك نهادها و 
سازمان هاي ديگر نباشد قطعاً اين اتفاق ها نمي افتد. 
ما امسال خیلي دوست داشتیم كه در عراق، لبنان و 
تركیه هم جشنواره را برگزار كنیم، البته هنوز در حال 
رايزني هستیم ولي از لحاظ امنیتي براي عراق و لبنان 

اجازه اين كار به ما داده نشده است. 

برايتأثيرگذاريبيش�ترجريانفيلم
مقاومت،امس�الچهرههايش�اخص
بينالملل�يبرايحضوردرجش�نواره

دعوتشدهاند؟
امسال يك اتفاقي در جش��نواره مقاومت رخ داده 
كه اتفاقاً رخداد خوبي است. امسال ما فیلم هايي از 
كشور هاي امريكا، شیلي، آرژانتین و هلند داريم، 
دامنه فیلم هاي دعوت شده به جشنواره گسترده تر 
شده و از سراسر جهان فیلم هايي با موضوع مقاومت 
تولید و رصد ش��ده اند و آثار منتخب به جشنواره 
آمده اند، بالطبع چهره ها و شخصیت هاي مرتبط نیز 
به جشنواره دعوت شده و حضور خواهند داشت. 
البته بعضي از فیلمس��از هاي بین المللي گفته اند 
كه به دلیل ضدصهیونیس��تي بودن جشنواره در 
آن حضور پیدا نخواهند كرد، اين را رس��ماً اعلام 
كرده اند كه ما مي خواهیم در كشور خودمان ادامه 
فعالیت داشته باشیم و وقتي در چنین جشنواره اي 
حاضر شويم دچار مشكلاتي خواهیم شد و ترجیح 
مي دهیم فیلم مان در جشنواره حضور داشته باشد 

اما خودمان نیايیم.

يعن�يب�انف�سبرگ�زاريجش�نواره
موافقنداماب�اعواقبيكهممكناس�ت
صهيونيستهابهوجودبياورند،ترجيح
ميدهندخودشانحضورنداشتهباشند!
 بله برخي از فیلمس��ازان بعد از آنكه فیلم ش��ان در 
جشنواره پذيرفته شد، جريان جشنواره را رصد كردند 
و گفتند دوست دارند فیلم شان در جشنواره باشد اما 
خودشان نمي توانند حضور داش��ته باشند. بالاخره 
ما در حال برگزاري يك جشنواره ضدصهیونیستي 
هستیم، البته مقاومت تنها به معناي ضدصهیونیستي 
نیست بلكه نگاه درس��تي است كه به حوزه مقاومت 
دارد. اين كارگردان ها به دلیل اينكه حالا سرمايه گذار 
فیلم هايش��ان صهیونیس��ت اس��ت يا رس��انه هاي 
صهیونیستي ممكن است علیه شان جو سازي كنند 

از حضور در جشنواره عذرخواهي كرده اند. 
ب�هضدصهيونيس�تيبودنجش�نواره
اش�ارهكرديد،سالگذش�تهجشنواره
افقنوتعطيلشدوچندروزپيشآقاي
طالبزادهاعلامك�رد،كنفرانسافقنو
بعدازجشنوارهمقاومتبرگزارميشود،
آيااينكنفرانسدرمجموعهجش�نواره
مقاومتقرارداردوشمادربرگزاريآن

نقشداريد؟
روح برگزاري جشنواره مقاومت و كنفرانس افق نو در 
جنبه بین المللي آن يكي است و يك استراتژي را دنبال 
مي كند. اين استراتژي متعلق به نظام است. حمايت 
از فلسطین و اقدامات ضد امريكايي جزو سیاست هاي 
ما است، حالا با هر گرايشي كه باشیم در نظام اسلامي 
در حال فعالیت هستیم. حمايت هايي براي انجام اين 
كنفرانس انجام شده است. بنیاد فرهنگي روايت در 
برگزاري اين كنفرانس نقش دارد. برنامه ريزي هاي آن 
انجام شده، مهمانانشان دعوت شده اند و ان شاءالله بعد 

از جشنواره برگزار خواهد شد. 
شنيدهشدهاحتمالاًفيلممطرح»پادشاه
ش�نها«درجش�نوارهحضورخواهد
داشت،حضوراينفيلمتاچهحدقطعي

شدهاست؟
ما فیلم هاي زيادي در بخش بین الملل داريم و مهمانان 
مطرحي را هم دعوت كرديم كه خبر آن به مرور اعلام 
مي ش��ود. در حوزه بین الملل ما خبر ه��ا را تا آخرين 
لحظه نگه مي داري��م و تا وقتي مهمان��ان وارد ايران 
شوند، خبر آن را منتشر كنیم. يادم هست در جشنواره 
فجر من لیست مهمانان را دو هفته قبل از جشنواره 
اعلام كردم، از داخل كشور تعداد زيادي ايمیل براي 
اين مهمانان ارس��ال ش��ده بود كه در اين جشنواره 
حضور پیدا نكنید. جالب است كه يكي از مهمانان كه 
ما نامش را اعلام كرده بوديم و بعد نیامد و عذرخواهي 
كرد، اين ايمیل ها را براي ما فوروارد كرد، اسامي بعضي 
از چهره هاي شناخته شده داخلي در آن وجود داشت. 
به همین دلیل ما اسامي مهمانان را در آخرين لحظه 
اعلام مي كنیم. فیلم »سلطان شن ها« رايزني هايش 
انجام ش��ده و هیئت انتخاب فیلم آن را ديده اس��ت. 
در حال رايزني براي حضور فیل��م و كارگردان آن در 
جشنواره مقاومت هس��تیم. البته در مورد اين فیلم 

ملاحظاتي وجود دارد كه بايد لحاظ شود.

آغاز فيلمبرداري»يتيم خانه ايران« ابوالقاسم طالبي
داس�تاني ب�ا اي�ران« خان�ه »يتي�م س�ينمايي فيل�م فيلمب�رداري
ميش�ود. آغ�از ديگ�ر م�اه ي�ك اي�ران پي�ش س�ال ۱۰۰ ب�ه مرب�وط
عباس شوقي، دستیار اول و مدير برنامه ريز فیلم سینمايي »يتیم خانه ايران« در 
گفت وگو با فارس درباره روند تولید اين فیلم سینمايي 
به كارگرداني ابوالقاس��م طالبي گفت: فیلمبرداري 
يك ماه ديگر آغاز مي شود. اين فیلم پروژه سنگیني 
اس��ت كه حدود 10 بازيگر آن از كش��ور انگلیس 
و دو بازيگر از روس��یه و س��اير بازيگران آن ايراني 
هس��تند. وي با اش��اره به اينكه قصه فیلم درباره 
قحطي 100 سال پیش در ايران است و فیلم حالتي 
مستند گونه دارد كه در قالب يك درام جلو مي رود، 

گفت: لوكیش��ن  هاي واقعي براي فیلمبرداري وجود ندارد و لوكیشن هاي بازسازي شده نیز 
ناقص هستند، بنابراين بايد لوكیشن ها را به طور مجدد بسازيم به همین دلیل بیشتر فیلم در 
شهرك سینمايي غزالي ساخته مي شود. شوقي درپاسخ به اينكه اين فیلم به طور كامل در 
ايران فیلمبرداري مي شود يا خیر گفت: فیلمبرداري در ايران و دو كشور اروپايي انجام مي شود 
كه البته اين دو كشور هنوز به طور قطعي مشخص نیست. وي خاطر نشان كرد: در حال حاضر 
پیش تولید فیلم تمام ش��ده و به زودي وارد مرحله تست گريم مي شويم. شوقي افزود: زمان 
فیلم در دوره قاجار مي گذرد كه احمدشاه مملكت را رها كرده و به فرانسه رفته است. اصغر 
رفیعي جم، فیلمبردار »يتیم خانه ايران« نیز درب��اره كار در اين پروژه گفت: پس از حدود دو 
سال بیكاري دو پیشنهاد وجود داشت كه در نهايت »يتیم خانه ايران« نهايي شد كه به نظرم 
كار سختي خواهد بود. داستان اين فیلم در سال 1295 تا 1300 مي گذرد كه شاه مملكت را 

رها كرد و نیمي از مردم كشور بر اثر قحطي جان باختند.

رهاوردشومدينگريزى
)اخلاقی،اعتقادى(

وَقَالَ]عليهالس�لام[لَايتَْرُكُالنَّاسُشَ�يْئاً
ُ فَتَحَاللَّ مِنْأمَْرِدِينِهِمْلِاسْتِصْلَاحِدُنيَْاهُمْإلِاَّ

مِنْهُ. عَلَيْهِمْمَاهُوَأضََرُّ
درود خدا بر او فرمود: مردم براى اصلاح دنیا چیزى 
از دين را ترك نمى گويند، جز آن كه خدا آنان را به 

چیزى زيانبارتر از آن دچار خواهد ساخت.

رئيسهيئتمديرهانجمنسينمادارانايراندرگفتوگوبا»جوان«:

»سلام سينما« بايد بدون مشكلات سال هاي گذشته برگزار شود
برگ�زاري ماج�راي ديگ�ر ب�ار س�ينما، روز ب�ودن نزدي�ك
انداخت�هاس�ت. ط�رح»س�لامس�ينما«راب�رس�رزبانه�ا
به گزارش »جوان«، رايگان بودن بلیت  هاي س��ینما ك��ه تحت عنوان طرح 
سلام سینما چند سالي در روز سینما برگزار مي شود، علاوه بر اتفاق خجسته 
حضور حجم مخاطباني كه از هر قشر و سن راه سالن هاي سینما را در پیش 
مي گرفتند، پیامد هايي را هم در پي داشت؛ محدوديت گنجايش سالن هاي 
سینما پاسخگوي حجم مراجعان نبود و اين مسئله باعث مي شد كه برخي از 
مراجعان نتوانند فیلم مورد علاقه شان را تماشا كنند و خشمگین از اين اتفاق، 
به روش هاي استاديومي، تیشه به ريشه سالن هاي سینمايي بزنند. ماجراي 
خسارات وارده به سالن هاي سینما و درگیري با متصديان، يكي از مهم ترين 
دلايلي بود كه باعث مي شد س��ینماداران چندان دل خوشي از نحوه اجراي 
اين طرح نداشته باشند. محمد قاصد اش��رفي، رئیس هیئت مديره انجمن 
سینما داران ايران در گفت وگو با »جوان« با اشاره به اينكه هیچ مخالفتي با 
اجراي طرح سلام سینما در روز ملي سینماي امس��ال ندارد، گفت: خود ما 
طرح سلام سینما را پیشنهاد داديم، سلام سینما طرح خوبي بود براي جذب 
مخاطبان بیشتر و به خصوص جذب كساني كه به هر دلیل معمولاً گذرشان به 
سینما نمي افتد و فرصتي را براي مراجعه عموم مردم به سالن هاي سینمايي 
فراهم مي آورد اما مش��كل اين طرح در اجرايش بود. وي تأكید كرد: تأمین 
امنیت، در نظر گرفتن ظرفیت س��الن ها و تأمین منابع مالي سه نكته مهمي 

است كه بايد در اجراي طرح سلام سینما حتماً رعايت شود. 
رئیس هیئت مديره انجمن س��ینماداران ايران با اش��اره به اينكه احترام به 
مخاطبان سینما از ديگر الزامات اجراي طرح سلام سینما است، اظهار داشت: 

چون ظرفیت سالن هاي ما محدود است و هر سالني ظرفیت محدودي دارد، 
زماني كه 10 برابر گنجايش، مراجع به سالن مي آيد و همه هم توقع پذيرش و 
تماشاي فیلم را دارند، مديران سالن چگونه مي توانند رضايت اين جمعیت را 
برآورده كنند؟ اشرفي با بیان اينكه در اجراي طرح هاي پیشین سلام سینما، 
زماني كه مراجعان موفق به ورود به سالن ها نمي شدند، با نارضايتي و خشم 
با متصديان سینما برخورد و به س��الن هاي آسیب وارد مي كردند، ادامه داد: 
مراجعان فكر مي كردند مديران سینما كم كاري مي كنند و مي گفتند پولش 
را گرفته ايد و بايد ما را به داخل سینما راه بدهید و همه اين مسائل باعث شد 
در كنار افرادي كه موفق به تماشاي فیلم شده بودند و از اجراي طرح رضايت 

داشتند همیشه عده اي ناراضي هم وجود داشته باشد. 
به همین دلیل ما هم پیش��نهاد داديم اگر قرار اس��ت اين طرح اجرا ش��ود، 
رضايت همه مراجعان فراهم گردد تا ما بار ديگر شرمنده مراجعاني كه موفق 
به ورود به سالن نشده اند، نش��ويم. وي تصريح كرد: اجراي دوباره اين طرح 
نیاز به طرح و برنامه دارد و بايد كارشناسي بشود. ما بايد سعي كنیم در اين 
دوره، مش��كلات دوره هاي پیش را مرتفع كنیم تا به تدريج به طرحي موفق 
و كارشناسي شده دست بیابیم. وي تأكید كرد: يكي از مشكلات طرح سلام 
سینما به خصوص در پرديس هاي سینماي اين بود كه مراجعان مي خواستند 
همه فیلم هاي اكران شده در س��الن هاي مختلف پرديس را ببینند و در اين 
خصوص بايد تعداد فیلم ها مشخص ش��ود. وي در پايان در خصوص اجراي 
طرح سلام سینما در روز سینماي امسال خاطرنشان كرد: ما شرايط اجراي 
طرح را در اختیار معاونت س��ینمايي قرار مي دهیم و اجراي طرح بستگي به 

تصمیم سازمان سینمايي دارد.

كتاب خاطرات شهيد غلامعلي رجبي منتشر شد
كتابش�هيد»غلامعليرجبي)جندقي(«ازس�ريمجموعه
كتابهاي»يادگاران«ازسويانتشاراتروايتفتحبهچاپرسيد.
اين كتاب به بیان يكصد خاطره از زندگي شهید جندقي پرداخته است 
كه همه خاطرات كوتاه اما پر محتوا هس��تند به گونه اي كه نويسنده 
كتاب يعني »سیداحمد معصومي نژاد«، در اين كتاب به ابعاد مختلف 
شخصیت اين شهید نظیر، بعُد شاعري و مداحي آستان اهل بیت)ع( 
و بعُد آموزگاري و فعالیت هايش پرداخته اس��ت. ش��هید »غلامعلي 
جندق��ي« در س��ال 1333 در محله خیاب��ان آذربايج��ان تهران در 
خانواده اي مذهبي به دنیا آمده است كه از آنجايي كه نويسنده كتاب 
خود از اهالي محل سكونت اين شهید بوده است، از نزديك تأثیراتي را 
كه اين شهید بر جوانان داشته، درك كرده است. ابعاد شخصیتي اين 
ذاكر با اخلاص اهل بیت)ع( ناشناخته مانده است، نويسنده و محقق اثر 
با تلاش هاي فراوان در زمینه جست وجوي دوستان و نزديكان شهید 
طي دو سال، اطلاعات جامع و كاملي از شهید جندقي را جمع آوري 
كردند كه كتاب »يادگاران شهید غلامعلي جندقي« حاصل آن است. 
ش��عر معروف قربون كبوتراي حرمت / قربون اي��ن همه لطف و 

كرمت، از نمونه اشعار شهید »غلامعلي جندقي« است.

    كتاب

 پروپاگانداي هدفمند
براي به اسكار فرستادن فيلم حامي فتنه 

معرفي نماينده كشورمان براي حضور در بخش غیرانگلیسي زبان اسكار 
موضوعي است كه اين روزها زمزمه هايش در حال شنیده شدن است. برخي 
از رسانه ها و افراد صاحب تريبون سعي دارند تا فیلم هايي مثل »عصباني 
نیستم« به كارگرداني رضا درمیشیان و »قصه ها«ي رخشان بني اعتماد را 
جزو فیلم هايي كه شانس بالايي براي مطرح شدن بین ديگر رقباي حاضر 
در چنین مراسمي دارند، جا بزنند. طبق روال معمول جشنواره اسكار، آثاري 
مي توانند در اين جشنواره حضور داشته باشند كه در بازه زماني اوايل مهرماه 

سال گذشته تا اوايل مهرماه سال جاري اكران عمومي شده باشند. 
ضمن اينكه جشنواره اسكار بر خلاف ديگر جشنواره ها كه معمولاً فیلمساز يا 
تهیه كننده اثر را به جشنواره مي برد؛ تنها جشنواره اي در دنیاست كه فیلم يا 
نماينده يك كشور حتماً بايد از جانب دولت آن كشور به اين جشنواره معرفي 
گردد تا پذيرفته شود. صرف نظر از اينكه در سال هاي اخیر جشنواره اسكار و 
نحوه معرفي برگزيدگانش تبديل به محل و محملي ضد ايراني و به تعبیري 
درست تر »ايران ستیز« شده است، اما معرفي اثري در حد و اندازه »عصباني 
نیستم« يا »قصه ها« ظلم مضاعف و جفايي غیر قابل توجیه در حق سینما و 
سینماگران دلسوز و دغدغه مند ايراني خواهد بود. فیلم عصباني نیستم كه 
چند روز پیش خبر ثبتش در شوراي صنفي نمايش به منظور اكران گسترده 
در سراسر كشور اعلام شد، فیلمنامه اش در زمان مديريت قبلي )شمقدري( 
به شوراي پروانه ساخت ارائه شده بود و در همان زمان اصلاحیه دريافت كرد 
تا با رفع ايرادات وارده ساخته شود. اما براساس اطلاعات به دست آمده، ظاهراً 
با آنكه فیلمنامه مصوب با آنچه ساخته ش��ده مغايرت دارد اما متأسفانه به 
دلیل رويكرد دولت جديد مبني بر رفع ضوابط و شرايط دست و پاگیر! مجوز 
نمايش براي اين اثر صادر شد تا با نهايت بي انصافي در يك اثر سینمايي، آن 
هم با مجوز دولت، شاهد عصبانیت و دروغ پردازي يك كارگردان از وضعیت 
اجتماعي و سیاسي ايران باشیم. رضا درمیشیان كارگردان اين اثر در فیلمش 
سعي دارد تا بیكاري و برخي مشكلات اقتصادي و اجتماعي را به انتخابات 88 

مرتبط كرده و همداستان نشان دهد. 
كارگردان حتي با نگاه سیاه و سرخورده سیاسي اش سعي دارد به مخاطبانش 
بگويد و بلكه القا كند كه جريانات فتنه اس��رائیلي - امريكايي س��ال 88 و 
اعتراضات خیاباني ساختارش��كنانه عده اي كه خیانت ب��ه موطن خود را 
به اعلي درجه رساندند، مُحِق بوده اند و به راس��تي درباره آنها و كانديداي 
موردنظرشان ظلمي صورت گرفته است! و بروز و ظهور مشكلات امروز ثمره 
و نتیجه چهار سال س��ركوب و ناديده گرفتن حق معترضین از طرف نظام 
بوده است كه اگر چنین اتفاقاتي نمي افتاد و حادث نمي شد اوضاع اقتصادي، 
اجتماعي و سیاسي كشور بس��یار بهتر از اين بود! فیلم »قصه ها« نیز كه به 
عنوان دومین هدفگذاري اين طیف خاص براي معرفي به اس��كار در نظر 
گرفته شده و تمام مساعي و تلاش شان را بر اين قضیه متمركز كرده اند، بنا 
بر اظهارات كارشناس��ان داخلي و خارجي اثري بسیار ضعیف و نازل است. 
امیرالعمري، منتقد مشهور مصري و دبیر سابق جشنواره بین المللي فیلم 
قاهره و حاضر در جشنواره فیلم ونیز با نگاهي به فیلم »قصه ها« كه هم اكنون 
در جشنواره ونیز حضور دارد، گفته است: فیلم »قصه ها«ي بني اعتماد نسبت 
به فیلم هاي قبلي اين كارگردان كمترين جايگاه را دارد و فیلمش تكمیل 
شخصیت هاي س��ابقي اس��ت كه در فیلم هاي او ديده ايم. »قصه ها« دچار 
كلیشه هاي محافظه كارانه اي شده است كه نمي تواند به عمق مشكلات برود 

و فیلم سطحي است و در حدي كه ادعا مي كند، نیست.
اين منتقد مصري در يك جمله فیلم »قصه ها« را خسته كننده، خشك و 
عاري از تخیل هاي لازم براي يك فیلم س��ینمايي دانسته است. اكنون با 
توجه به جمیع جهات و نگاهي به خروجي اظهارات هدفمند كساني كه به 
شدت در حال فضاسازي براي اين دو اثر هستند بايد گفت اصرار طرفداران 
و حامیان اين فیلم ها كه رويكرد كلي و البته اصلي آن عنوان شد، براي اكران 
شدن تا قبل از مهر ماه به اين دلیل است كه از طرفي مي خواهند شرايط اولیه 
معرفي به جشنواره اسكار را برايش تدارك ببینند، از سوي ديگر با ايجاد موج 
رسانه اي و فشار رواني به مسئولان سازمان سینمايي و وزارت ارشاد، آنها را 
مجاب كنند تا از میان اين دو فیلم يكي را به عنوان نماينده رسمي كشورمان 
در جشنواره اسكار معرفي كنند! لازم است كه مسئولان وزارت ارشاد به دور 
از اين جیغ و هوراهاي تو خالي براي آثاري كه جز سیاه نمايي از جامعه ايران 
حرف ديگري براي گفتن ندارند، نگاهشان به آثاري باشد كه در آنها ضمن 
تكريم كشور و ملت، مرعوب و تحت سیطره فكري غربي ها نبوده و نیز به 

دنبال كسب لبخند رضايت آنها نباشند.

مصطفي شاه كرمي

سپيده آماده
  سينما


